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9. posiedzenia, 3 sesyi VII peryodu Sejmu galicyjskiego

z dnia 21 stycznia 1898 r.

Początek o godzinie 10-ciej minut 45. 
przed południem.

Przew odniczący: M arszałek krajowy
J. E. Stanisław hr. Badeni.

Sekretarze: Modest Karatnicki, Stani
sław Niezabitowski, Andrzej Potocki, Mie
czysław Urbański.

Obecnych posłów 121.

Ze strony c. k. Rządu : c. k. Radca 
dworu W łodzim ierz hr. Łoś.

M arszałek konstatuje dostateczną ilość 
posłów i otw iera posiedzenie.

M arszałek oznajmia, iż protokół sió
dmego posiedzenia uważa za przyjęty, gdyż 
nie wniesiono przeciw niemu żadnych za
rzutów; protokół ósmego posiedzenia złożo
ny jest w biurze marszałkowskiem do przej
rzenia.

Sekretarz p. Urbański odczytuje spis 
petycyj wniesionych po dzień 21 stycznia 
1898 roku, które przydzielono następującym 
kom isyom :

Komisyi drogowej L s . : 891 898, 899, 
900, 901, 902, 903, 907, 977, 978, 979, 993.

Komisyi budżetowej L. s.: 904, 908, 
909, 915, 916, 917, 918, 919,922, 923 931,

940, 942, 944, 947/, 948, 949,950,951,952,
953, 954, 955, 956, 957, 959, 960,962,963,
964, 965, 966, 967, 969, 975, 980, 984, 
985, 986, 987, 988, 989, 990, 991, 996.

Komisyi administracyjnej L. s. 905.

Komisyi przemysłowej L s . : 906, 958.

Komisyi petycyjnej L. s.: 920, 930 968, 
970, 971, 972, 992.

Komisyi gospodarstwa krajowego L. s.: 
924, 925, 926, 927, 928, 929, 946, 976.

Komisyi szkolnej L. s.- 932, 933, 934,
935, 936, 937, 933, 939, 941, 943, 945, 973,
982, 983, -994, 997, 998.

Komisyi administracyjnej L s.: 995.

Po odczytaniu petycyi Ls.: 897. W y
działu powiatowego w Krakowie o roz
ciągnięcie przepisów §. 43 ustawy drogowej 
z 5 lipca 1897 także na gminy przedmiej
skie powiatu Krakowskiego, przemawia 
p. Paszkowski, popierając tę petycyę.

Po odczytaniu petycyi Ls.: 915 Wy
działu powiatowego w Gródku o zapomogę 
dla ludności powiatu, dotkniętej nieurodza
jem, przemawia p. Brunicki, popierając tę 
petycyę.

Po odczytaniu petycyi Ls.; 975, n au 
czycieli z Bochni o dodatek drożyzn iany,



przemawia p. Bernadzikowski, popierając 
tę petycyę.

Po odczytaniu petycyi Ls.: 976, gminy 
i obwody dworskie w Gnojniku, o regula- 
cyę rzeki Uświcy, przem awia p. B ernadzi
kowski, popierając tę petycyę.

P. Okuniewski przemawia, wnosząc do 
M arszałka interpelacyę, kiedy będą posta
wione na porządku dziennym sprawdzenia 
wyborów poselskich z powiatów Żydaczo- 
wskiego i Przemyskiego

Marszałek z zastrzeżeniem postanowień 
regulam inu co do wnoszenia interpelacyi 
odpowiada na to zapytanie.

P. Okuniewski prosi o głos.

M arszałek oświadcza, iż nad odpowie
dzią M arszałka nie ma dyskusyi.

P. Okuniewski żąda głosu dla sprosto
wania faktu.

M arszałek oznajmia, iż dia sprostowa
nia faktu udzieli głosu na końcu posiedzenia.

Marszałek oznajmia, iż złożony został 
wniosek naglący p. Żardeckiego, który od
czytuje

W niosek nagły:
Zważywszy, że w dniu 15. b. m. w gmi- 

nia Żuklin powiatu łańcuckiego u 26 go
spodarzy włościan zabudowania gospodarcze 
wraz z krescensyą padły ofiarą klęski 
pożaru.

Wysoki Sejm uchwalić raczy :
W culu przyjścia z pomocą pogorzelcom 

gminy Żuklin, Sejm poleca komisyi budże
towej, iżby na jednem  z najbliższych po
siedzeń, przedstaw iła Sejmowi do uchwały 
wniosek ustny, przyznający w stosunku do 
ogromu klęski, odpowiednią kwotę z fundu
szu krajowego.

Lwów, dnia 21. stycznia 1898.
W nioskodawca: 

Żardecki w. r.
Izba popiera ten wniosek.
Przem awia p. Żardecki dla uzasadnie

nia nagłości wniosku.

2  Protokół 9. posiedzenie

Izba uchwala nagłość wniosku bez roz
prawy.

Przem aw ia p. Żardecki dla uzasadnie
nia wniosku, a pod względem formalnym 
wnosi przekazanie tego wniosku komisyi 
budżetowej ż poleceniem rychłego przędło 
żenią ustnego sprawozdania.

Izba uchwala ten wniosek bez rozprawy.

P. Stanisław Niezabitowski wnosi, aby 
przydzielone komisyi budżetowej petycye: 
Ls. 103 Towarzystwa rolniczego w Krakowie,
0 subwencyę na utworzenie targu chmielo
wego w K rakow ie; ls.: 557, Towarzystwa 
rolniczego w Krakowie o subwencyę dla 
ułatw ienia włościanom zakupna buhajów, 
przekazano komisyi gospodarstwa krajo
wego.

Izba uchwala ten wniosek bez rozprawy.

Izba przystępuje do porządku dzien
nego, którego pierwszym punktem je s t:

Pierwsze czytanie wniosku posła S ta
nisława Jędrzejow icza w sprawie podwyż
szenia lunduszu pożyczkowego i zasiłków 
bezzwrotnych na budowę dróg powiato
wych i gminnych.

Przemawia poseł Stanisław  Jędrzejowicz, 
uzasadniając swój wniosek, a pod względem 
formalnym wnosi przekazanie tego wniosku 
komisyi budżetowej.

Izba uchwala bez rozprawy powyższy 
wniosek.

N astępuje:

Sprawozdanie komisyi adm inistracyj
nej , o przedłożeniu W ydziału krajowego 
z projektem  ustawy zmieniającej Art. I.
1 §§. 73. i 74. ustawy budowniczej z 4. kwie
tnia 1889 Nr. 31 Dz. ust. kraj.

Sprawozdawca p. Onyszkiewicz na wnio
sek sekretarza p. Stanisława Niezabitow- 
skiego, uwolniony od czytania spraw ozda
n ia , odczytuje następujący wniosek komi
syi:

W ysoki Sejm raczy uchwalić załączoną 
ustawę :

z dnia 21 stycznia 1898.
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U s t a w a

z d n i a ............. obowiązująca w Królestwie
Galicyi i Lodomeryi z Wielkiem K sięst
wem Krakowskiem, zm ieniająca Art. I. tu 
dzież §§. 73. i 74. ustawy krajowej z 4. 
kwietnia 1889. Nr. 31. dz. u. kr.

Zgodnie z uchwalą Sejmu Mojego K ró
lestwa Galicyi i Lodomeryi z Wielkiem 
Księstwem Krakowskiem ,rozporządzam  jak 
następu je :

Art. A.

Postanowienie Art. I. oraz §§. 73. i 74. 
ustawy krajowej z dnia 4. kwietnia 1889, 
Nr. 31. dz. u. kr. w dotychezasowem brz
mieniu zostają uchylone i mają opiewać, 
jak  następuje:

Art. I.

Przepisom niniejszej ustawy podlegają 
następujące m iejscow ości: A n d r y c h ó w ,  
B a r a n ó w ,  B a r y s z ,  Bełz, Biecz, Bircza, 
B ł a ż o w a ,  Bobrka, Bohorodczany, Bole- 
chów, B o ł s z o w c e ,  Borszczów, Brzesko, 
B r z o s t e k ,  Brzozów, Budzanów, Bursztyn, 
Busk, Chorodów, Chorostków, Chrzanów, 
Chyrów, Cieszanów, C i ę ż k o w i c e ,  Czort - 
ków, Dąbrowa, Delatyn, Dębica, Dobczyce, 
Dobromil, Dolina, Dubiecko, Dukla, Dynów, 
Gliniany, Głogów, Grybów, Grzymałów, 
Halicz, Horodenka, Husiatyn J  a g i e 1 n i c a, 
J a n ó w  (pow. G r ó d e k ) ,  J a r y c z ó w ,  
n o w y ,  Jaworów, Jazłowiec, Jezierzany, 
J o r d a n ó w ,  K a l w a r y a ,  Kałusz, K a
mionka strum iłowa, Kańczuga, Kęty, Kol
buszowa, Komarno, Kopeczyńce, Kosów, 
Kozowa, K r a k o w i e  c, Krystynopol, Ku- 
likó v, Kuty, Leżajsk, Limanowa, Lisko, 
Lubaczów, Łańcut, Ł o p a t  y n, Łysieć, Ma
ków, Mielec, Mielnica, Mikołajów (pow. Ży- 
daczów), Mikulińco, M onasterzyska, Moś
ciska, M o s t y w i e l k i e ,  Muszyna, Myślenice, 
Nadwórna, N i e m i r ó w ,  Niepołomice, N i s- 
k o, Niżniów, Niżankowice, Nowy Targ, 
Obertyn, Olesko, Oświęcim, Otynia, Pecze- 
niżyn, Pilzno, Pistyń, Piwniczna, Podhajce, 
Podkamień (pow. Brody), Podwołoczyska, 
Pomorzany, Potok złoty, Przemyślany, P rze

worsk, Radomyśl, (pow. Mielec), Radymno, 
Radzieohów Rawa Ruska, Rohatyn, Rop
czyce, Rozdół, R o z w a d ó w ,  R o ż n i a t ó w  
Rudki Rudnik (pow. Nisko) Rymanów Sa
sów, Sądowa Wisznia, S ę d z i s z ó w ,  Sie
niawa, Skała, Skałat, S k a w i n a ,  Skole 
Sokołów (pow. Kolbuszowa), Sołotwina 
Starasól, Stare miasto, Stary Sącz, Strusów, 
Strzyżów, Sucha, S z c z a k o w a ,  Szczerzec, 
Tarnobrzeg, Tłumacz,,' Toporów, Trembo
wla, Tuchów, Turka, Tyczyn, Tyśmienica, 
Uhnów, Ulanów, Ustrzyki dolne, W i l a m o 
w i c e ,  W iśnicz, nowy, Wojnicz, Zabłotów, 
Załośce, Zator, Zbaraż, Zborów, Żmigród. 
Żurawno, Żydaczów, Żywiec.

§• 73.

Zwierzchność gminna.
Zwierzchność gminna czuwa nad prze

strzeganiem  przepisów tej ustawy.

Zwierzchność gminna daje pozwolenie 
na budowę (konsens) i przestrzega, ażeby:

a) nie budowano bez uzyskania p ra
womocnego konsensu;

b) zachowano linię regulacyjną i poziom :

c) ściśle stosowano się do zatw ierdzo
nego planu budowy:

d) do wykonania budowy używano osób 
upoważnionych w myśl §. 21. i

e) u ż y w a n o  tylko dobrego, trwałego 
materyału.

Przy spostrzeżeniu uchybień winna 
Zwierzchność gminy w wypadkach pod a),
b) i c) wymienionych wstrzymać dalszą bu
dowę, w wypadku pod d) usunąć nieupo
ważnionego wykonawcę od dalszej budowy,

' a w wypadku pod e) zarządzić uprzątnię
cie z placu budowy m ateryału za nieodpo
wiedni uznanego.

Od rozporządzeń Zwierzchności gmin
nej można na ręce naczelnika gminy wnieść 
r e k u r s  d o W y d z i a ł u  p o w i a t o w e g o  
w nieprzekraczalnym terminie dni 14 od 
d n i a  d u r ę c z e n i a  l u b  o g ł o s z e n i a  
rozporządzenia z wyjątkiem wypadków, 
przewidzianych w §. 3. niniejszej ustawy.



4 Protokół 9. posiedzenia z dnia 21. stycznia 1898.

Rekurs od zarządzenia, wstrzymującego 
budowę rozpoczętą, nie ma mocy odra
czającej.

§• 74.
Rada gminna.

Rada gminna załatwia następujące 
sp raw y:

a) zarządza sporządzenie ogolnego pla
nu miejscowości; zatw ierdza go i czuwa 
nad jego peryodycznem uzupełnieniem przez 
Zwierzchność gm inną;

b) zatw ierdza plany budynków, prze
znaczonych na cele gminy lub zakładów 
gm innych;

c) zatwierdza plany podziało, znaczniej
szych obszarów na parcele budowlane (§. 
18).

d) uchwala plan regulacyjny przy od
budowaniu zniszczonych części miejscowo
ści (§. 19).

e) oznacza części obszaru gminy, w któ
rych tylko materyał ogniotrwały do budowy 
użytym być może (§. 24);

/ )  w gminach, w których m ateryał 
ogniotrwały jest nader kosztowny lub lu
dność uboga, postanaw ia za zatwierdzeniem 
Rady powiatowej, że w następującym prze
ciągu lat 10, z wyjątkiem mieszkalnych do
mów piątrowych, wszystkie inne budynki 
na całym obszarze z muru pruskiego lub 
drzewa stawiane być mogą (§. 24 lit. c);

g) oznacza, przy których ulicach i pla
cach publicznych budynki z m ateryału nie- 
ogniotrwałego m ają być staw iane na fun
dam entach murowanych i na podmurowa
niu 50 cm. wysokiem (§. 25);

h) uchwała w w y p a d k a c h  p r z e w i -  
d n i a n y c h  §. 47 w y j ą t k o w e  i c z a s o 
w e  u w o l n i e n i e  od obowiązku pokrywa
nia dachów ogniotrwałym m ateryałem ;

wydaje obowiązujące przepisy o sy
stemie kanalizacyi (§. 52);

k) oznacza okręg miejscowości, w któ
rym tylko piątrowe domy stawiać wolno 
i daje wyjątkowe pozwolenia na stawianie 
domu parterowego w tym okręgu (§. 57);

l) oznacza materyał, jaki ma być użyty 
do ułożenia chodnika przed no„wym budyn
kiem w pewnej ulicy lub części m iejsco
wości (§. 59);

m) oznacza wysokość taksy dla znaw 
ców za oględziny nowo wybudowanych do
mów (§. 68).

Uchwały Rady gminnej w sprawach tu 
pod a), c), cl), e), f ) ,  g), i), k) określonych, 
winne być w obrębie gminy ogłoszone. Od 
tych uchwał wolno stronom  interesowanym 
wnieść na ręce naczelnika gminy rekurs 
do W ydziału powiatowego w ciągu dni 80 
od dnia ich ogłoszenia.

W ykonanie niniejszej ustawy poruczam 
Mojemu Ministrowi spraw wewnętrznych.

W rozprawie ogólnej nikt głosu nie 
żąda, Izba przystępuje więc do rozprawy 
szczegółowej.

Sprawozdawca czyta:

Art. A.

Postanowienia art. I. oraz §§. 73. i 74. 
ustawy krajowej z dnia 4. kwietnia 1889, 
Nr. 31 Dz. ust. kraj. w dotychczasowem 
brzmieniu zostają uchylone i mają opiewać, 
jak następuje:

Izba uchwala bez rozprawy Art. A. zgo
dnie z wnioskiem komisyi.

Sprawozdawca czyta:

Art. I.
Przepisom niniejszej ustawy podlegają 

następujące m iejscowości: A n d r y c h ó w ,  
B a r a n ó w ,  B a r y s z ,  Bełz, Biecz, Bircza, 
B ł a ż o w a ,  Bobrka, Bohorodczany, Bole- 
chów, B o ł s z o w c e ,  Borszczów, Brzesko, 
B r z o s t e k ,  Brzozów, Budzanów, Bursztyn, 
Busk, Chodorów, Chorostków, Chrzanów, 
Chyrów, Cieszanów, C i ę ż k o w i c e ,  Czort- 
ków, Dąbrowa, Delatyn, Dębica Dobczyce, 
Dobromi, Dolina, Dubiecko, Dukla, Dynów, 
Gliniany, Głogów, Grybów , Grzymałów, 
Halicz, Horodenka, H usiatyn, J  a g i e 1 n i c a, 
J a n ó w  (pow. G r ó d e k ) ,  J a r y c z ó w ,  
n o w y , Jaw orów , Jazłow iec, Jezierzany,



Protokół y. posiedzenia z dnia 21. stycznia 1898. 5

J o r d a n ó w ,  K a l w a r y a ,  Kałusz K a
mionka strumiłowa, Kańczuga, Kęty, Kol
buszowa, Komarno, Kopeczyńce, Kossów, 
Kozowa, K r a k o w i e c ,  Krystynopol, Ku
lików, Kuty, Leżajsk, Limanowa, Lisko, 
Lubaczów, Łańcut, Ł o p a t y n, Łysieć, Ma
ków, Mielec, Mielnica, Mikołajów, pow. Ży- 
daczów), Mikulińce, Monasterzyska, Moś
ciska, M o s t y  w i e l k i e ,  Muszyna, Myśleni
ce, Nadworna,, N i e m i r ó w ,  Niepołomi
ce, N i s k o ,  Niżniów, Niżankowice, Nowy 
Targ, Obertyn, Olesko, Oświęcim, Otynia, Pe- 
czeniżyn, Pilzno, Pistyń, Piwniczna, Podhajce, 
Podkamień, (pow. Brody), Podwoloczyska, 
Pomorzany, Potok złoty, Przemyślany, Prze
worsk, Radomyśl (pow. Mielec), Radymno, 
Radziechów, Rawa ruska, Rohatyn, Rop
czyce, Rozdół, R o z w a d ó w ,  R o ż n i a t ó w, 
Rudki, Rudnik (pow. Nisko), Rymanów, Sa
sów, Sądowa Wisznia, S ę d z i s z ó w ,  Sie
niawa, Skała, Skałat, S k a w i n a ,  Skole, 
Sokołów (pow. K olbuszowa, Sołotw ina, 
Starasól, Stare miasto, Stary Sącz, Strusów, 
Strzyżów, Sucha, S z c z a k o w a ,  Szczerzec, 
Tarnobrzeg, Tłumacz, Toporów, Trembo
wla, Tuchów, Turka, Tyczyn, Tyśmienica, 
Uhnów, Ulanów, Ustrzyki dolne, W i l a m o 
w ic e ,  W iśnicz nowy, Wojnicz, Zabłotów, 
Załośce, Zator, Zbaraż, Zborów, Żmigród, 
Żurawno, Żydaczów, Żywiec.

Izba uchwala bez rozprawy Aart. I. 
zgodnie z wnioskiem komisyi.

Sprawozdawca czyta:

§. 73.

Zwierzchność gminna.
Zwierzchność gminna czuwa nad prze

strzeganiem przepisów tej ustawy.

Zwierzchność gminna daje pozwolenie 
na budowę (konsens) i przestrzega, ażeby:

o) nie budowano bez uzyskania p ra
womocnego konsensu;

b) zachowano linię regulacyjną i po
ziom;

c) ściśle stosowano się do zatw ierdzo
nego planu budow y;

d) do wykonania budowy używano 
osób upoważnionych w myśl §. 21. i

e) u ż y w a n o  tylko dobrego, trwałego 
m ateryału.

Przy spostrzeżeniu uchybień winna 
Zwierzchność gminy w wypadkach pod a) 
b) i c) wymieniunych wstrzymać dalszą bu
dowę, w wypadku pod d) usunąć nieupo
ważnionego wykonawcę od dalszej budowy, 
a w wypadu pod e) zarządzić uprzątnięcie 
z placu budowy m ateryału za nieodpowie
dni uznanego.

Od rozporządzeń Zwierzchności gmin
nej, można na ręce naczelnika gminy wnieść 
r e k u r s  d o W y d z i a ł u p  o w i a t o  w e g o  w 
nieprzekraczalnym terminie dni 14 o d d n i a  
d o r ę c z e n i a  l u b  o g ł o s z e n i a  rozpo
rządzenia z wyjątkiem wypadków, przewi
dzianych w §. 3 niniejszej ustawy.

Rekurs od zarządzenia, w strzym ujące
go budowę rozpoczętą, nie ma mocy odra
czającej.

Izba uchwala §. 73 bez rozprawy zgo
dnie z wnioskiem komisyi.

Sprawozdawca czyta:

§. 74. ,

Rada gminna.
Rada gminna załatw ia następujące 

sp raw y : .

а) zarządza sporządzenie ogólnego pla
nu m iejscow ości; zatw ierdza go i czuwa 
nad jego peryodycznem uzupełnieniem  przez 
Zwierzchność gminną;

б) zatw ierdza plany budynków, prze
znaczonych na cele gminy lub Zakładów 
gm innych;

c) zatw ierdza plany podziału znaczniej
szych obszarów na parcele budowlane 
(§. 18).

d) uchwala plan regulacyjny przy od
budowaniu zniszczonych części miejscowo
ści (§. 19).

e) oznacza części obszaru gminy, w któ-



rych tylko m ateryal ogniotrwały do budowy 
użytym być może (§. 24),

f  ) w gm inach , w których m ateryał 
ogniotrwały je s t nader kosztowny lub lu
dność uboga, postanawia za zatwierdzeniem 
Rady powiatowej, że w następującym prze
ciągu lat 10, z wyjątkiem mieszkalnych do
mów piątrow ych, wszystkie inne budynki 
na całym obszarze z m uru pruskiego lub 
drzewa staw iane być mogą (§. 24 lit. c);

g) oznacza, przy których ulicach i pla
cach publicznych budynki z m ateryału nie- 
ogniotrwałego m ają być stawiane na fun
damentach murowanych i na podm urow a
niu 50 cm. wysokiem (§. 25);

h) uchwałą w w y p a d k a c h  p r z e w i -  
d z i a n y c h  §. 47 w y j ą t k o w e  i c z a s o 
w e  u w o l n i e n i e  od obowiązku pokrywa
nia dachów ogniotrwałym m ateryałem ;

i) wydaje obowiązujące przepisy o sy
stemie kanalizacyi (.§. 52);

h) oznacza okręg miejscowości, w któ
rym tylko piątrowe domy stawiać wolno 
i daje wyjątkowe pozwolenie na stawianie 
domu parterowego w tym okręgu (§. 57);

l) oznacza m ateryał, jaki ma być użyty 
do ułożenia chodnika przed nowym budyn
kiem w pewnej ulicy lub części miejsco
wości (§. 59);

m) oznacza wysokość taksy dla znaw
ców za oględziny nowo wybudowanych do
mów (§. 68).

Uchwały Rady gminnej w sprawach tu 
pod a), c), d), e), / ) ,  g), i), k), określonych, 
winne być w obrębie gminy ogłoszone. Od- 
tych uchwał wolno stronom  interesowanym 
wnieść na ręce naczelnika gminy rekurs 
do W ydziału powiatowego w ciągu dni 30 
od dnia ich ogłoszenia.

Izba uchwala §. 74. bez rozprawy zgo
dnie z wnioskiem komisyi.

Sprawozdawca czyta:

Art. B.
W ykonanie niniejszej ustawy poruczam  

Mojemu Ministrowi spraw  wewnętrznych.

g Protokół 9. posiedzena

Izba uchwala a rt. B. bez ruzprawy zgu- 
dnie z wnioskiem komisyi.

Sprawozdawca czyta:

U s t a w a
z d n i a .......................... obowiązująca w K ró
lestwie Galicyi i Lodomeryi z Wielkiem 
Księstwem Krakowskiem, zm ieniająca Art. I. 
tudzież §§, 73. i 74. ustawy krajowej z 4. 

kwietnia 1889, Nr. 31 Dz. ust. kraj.

Zgodnie z uchwałą Sejmu Mojego K ró
lestwa Galicyi i Lodomeryi z W ielkiem 
Księstwem Krakowskiem, rozporządzam jak 
następuje:

Izba uchwala bez rozprawy tytuł i wstęp 
ustawy zgodnie z wnioskiem komisyi.

Sekretarz p. Stanisław  Niezabitowski, 
wnosi przystąpienie do trzeciego czytania 
powyższego projektu ustawy bez czytania.

Izba uchwala przystąpić do trzeciego 
czytania bez czytania, a następnłe w od- 
Izielnem głosowaniu uchwala cały projekt 
ustawy w trzeciem czytaniu bez czytania.

Następuje;

Sprawozdanie komisyi adm inistracyj
nej, o przedłożeniu W ydziału krajowego 
w przedmiocie p rzen iesien ia :

a) gmin i obszarów dworskich Hołos- 
ków, Mołodyłów, Neudorf, Skopówka i Strup- 
ków z okręgu Reprezentacyi powiatowej 
w Nadwornie do okręgu Reprezentacyi po
wiatowej w T łum acźu;

b) gmin i obszarów dworskich Bogda- 
nówka i Korszyłówka z okręgu R eprezen
tacyi powiatowej w Zbarażu, do okręgu Re
prezentacyi powiatowej w Skałacie.

Sprawozdawca p. Okuniewski, na wnio
sek sekretarza p. Stanisław a Niezabitow- 
skiego, uwolniony od czytania sprawozda
n ia , odczytuje następujący wniosek komi
syi:

Wysoki Sejm raczy uchwalić: 
Sprawozdanie W ydziału krajowego 

z dnia 5. października 1897, L. 50.019/97, 
zw raca się Wydziałowi krajowemu z tem

z dnia 21. stycznia 1898.
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poleceniem, ażeby przed ułożeniem odnoś
nego projektu ustawy w przedmiocie prze
niesienia:

a) gmin i obszarów dworskich Hołos- 
ków, Mołodyków, Neudorf, Skopówka i Strup- 
ków z okręgu Eeprezentacyi powiatowej 
w Nadwornie, do okręgu Reprezentacyi po
wiatowej w Tłum aczu:

b) gmin i obszarów dworskich Bogda
nów' ka i Korszyłówka z okręgu Reprezen
tacyi powiatowej w Z barażu , do okręgu 
Eeprezentacyi powiatowej w Skalacie, za
sięgnął najpierw opinii odnośnych Repre- 
zentacyj powiatowych, gmin, tudzież obsza
rów dworskich i dopiero potem odnośny 
projekt ustawy Sejmowi przedłożył.

Izba uchwala bez rozprawy powyższy 
wniosek.

N astępuje:

Sprawozdanie komisyi adm inistracyj
nej, w przedmiocie petycyi Zwierzchności 
gminnej R abka, powiatu Myślenickiego, 
o wcielenie Zakładu kąpielowego w Rabce, 
do gminy Rabka.

Sprawozdawca p. Okuniewski, odczy
tuje sprawozdanie komisyi, zakończone n a
stępującym wnioskiem:

Petycyę Zwierzchności gminnej w R ab
ce de praes 12. stycznia 1898, L. 453, od
stępuje się Wydziałowi krajowemu do zba
dania i zdania sprawy na najbliższej sesyi 
sejmowej.

Izba uchwala bez rozprawy powyższy 
wniosek.

N astępuje:

Sprawozdanie komisyi gospodarstwa 
krajowego o przedłożeniu W ydziału krajo
wego w sprawie podniesienia m leczarstwa 
w kraju.

Sprawozdawca p. Czecz, uwolniony na 
wniosek sekretarza p. S tanisława Niezabi- 
towskiego od czytania sprawozdania, odczy
tuje następujący wniosek komisyi.

Wysoki Sejm raczy uchwalić!

1) Sejm przyjmuje do wiadomości spra
wozdanie Wydziału krajowego z czynności 
dotyczących podniesienia m leczarstwa w 
kraju,

2) Sejm poleca Wydziałowi krajowemu, 
aby sprawę założenia praktycznej szkoły 
m leczarstwa zbadał i zapewniwszy się o 
poparciu finansowem ze strony Rządu prze 
dłożył Sejmowi swe wnioski na najblższej 
sesyi.

3) Sejm wstawia w rubrykę XV. bu 
dżetu wydatków :

a) na utrzym anie instruktora, płaca 
wraz z kosztami podróży 2.250 złr.

b) na utrzym anie drugiego inspektora 
adjunkta wraz z kosztami podróży 1.200 złr.

c) na urządzenie kursów mleczarskich 
i na środki demonstracyjne do nauki 
1.000 złr.

dj na pomocnika instruktora m leczar
stw a 300 złr.

W  rozprawie ogólnej nikt nie zabiera 
głosu, Izba przystępuje więc do rozprawy 
szczegółowej i uchwala bez rozprawy po
wyższy wniosek komisyi, głosując nad pun
ktam i 1, 2 i 3 tegoż wniosku oddzielnie.

N astępuje;

Sprawozdanie komisyi drogowej w prze
dmiocie przyznania praw emerytury dró
żnikom dróg krajowych.

Sprawozdawca p. Urbański uwolniony 
na wniosek sekretarza p. Stan. Niezabito- 
wskiego od czytania sprawozdania, odczy
tuje następujący wniosek komisyi:

Wysoki Sejm raczy uchwalić:

1) Dróżnikom w służbie przy drogach 
krajowych należy policzyć lata, przepędzo
ne nieprzerwanie w służbie przy drogach 
krajowych, licząc od dnia złożenia przysięgi 
służbow ej;

2) dróżnicy po wysłużeniu nięnagannie 
dziesięciu lat, w razie nieudolności do dal-
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szej służby z powodu kalectwa lub choro
by mogą otrzymać dar z łaski;

3) po dłuższej niż 35 letniej służbie 
otrzym ują dróżnicy przy drogach krajowych 
najwyżej po 8 złr. 10 ct. m iesięcznie;

4, Wdowy po dróżnikach, którzy po
zostawali przy drogach krajowych dłużej 
niż 35 lat, otrzym ają jako zaopatrzenie 
najwyżej po 6 złr, 30 ct. m iesięcznie;

5) sieroty po dróżnikach (w razie 
śmierci obojga rodziców, a mianowicie chło
pcy do lat 14, dziewczęta do lat 12) otrzy
mują najwyżej 90 ct. miesięcznie, pod w a
runkiem , by wysokość datków sierocińskich 
dla wszystkich razem dzieci nie przewyższała 
połowy zaopatrzenia, które matka lub m a
cocha pobierała, w nadzwyczajnych zaś 
wypadkach nie przewyższała 2/s zaopatrze
nia m atk i;

6) dróżnikom dotychczas w służbie 
krajowej pozostającym, o ile od nich nie 
wymagano złożenia przysięgi służbowej 
przy objęciu obowiązków, policzony będzie 
czas służby od dnia jej rozpoczęcia, a gdy
by ten dzień nie dał się oznaczyć, od daty 
dekretu nom inacyjnego;

7) do zaopatrzenia powyżej oznaczo
nego, będą mieli prawo tylko tacy dróżnicy, 
którzy zadawalniająco pełnili swoje obo
wiązki przez cały czas służby.

W  rozprawie ogólnej nikt głosu nie 
żąda, Izba przystępuje więc do rozprawy 
szczegółowej i uchwala bez rozprawy po
wyższy wniosek komisyi, głosując nad 
każdym punktem tegoż wniosku oddzielnie.

Następuje :

Sprawozdanie (ustne) komisyi budże
towej o wniosku nagłym posła S tarzyń
skiego w sprawie zapomogi dla pogorzel
ców gminy Derewnia.

Sprawozdawca p. Scipio zdaje sprawę 
ustnie w myś[ uchwały sejmowej z dnia 
14. stycznia 1898 i kończy to spraw ozda
nie następującym wnioskiem:

Wysoki Sejm raczy uchw alić.

Pogorzelcom w gminie Derewnia po
wiatu Żółkiew udziela się zapomogę 300 zł. 
z funduszów krajowych.

Izba uchw ala bez rozprawy powyższy 
wniosek.

N astępuje:

Sprawozdanie komisyi sanitarnej o prze
dłożeniu Wydziału krajowego w sprawie 
dobudowania pawilonu przy powiatowym 
szpitala powszechnym w Podhajcach.

Sprawozdawca p. Trzecieski, uwol
niony na wniosek sekretarza p. Stanisława 
Niezabitow3kiego od czytania sprawozdania, 
odczytuje następujący wniosek komisyi:

Wysoki Sejm raczy uchwalić:

Sejm' Królestw a Galicyi i Lodomeryi 
z Wielkiem Księstwem Krakowskiem u z n a 
jąc potrzebę wybudowania nowego paw i
lonu przy szpitalu powszechnym w Pod
hajcach, udziela na ten cel w myśl §. 15. 
ustawy z dnia 28. lipca 1897 r. (Nr. 47. 
Dz. ust. kraj.) z funduszów krajowych po
łowę kosztów tej budowy w maksymalnej 
kwocie 7.000' :■ ł. w. a. pod warunkiem, że 
powiat dostarczy połowę, względnie resztę 
potrzebnej do budowy kwoty i upoważnia 
Wydział krajowy do zaciągnięcia na cel 
powyższy pożyczki, spłacalnej w latach dzie
sięciu, w sposób amortyzacyjny, przez po
dniesienie taksy leczniczej dla szpitala 
w Podhajcach.

Izba uchwala bez rozprawy powyższy 
wniosek.

N astępuje: '

Sprawozdanie komisyi adm inistracyj
nej o petycyi Reprezentacyi powiatowej 
Śniatyńskiej w przedmiocie zezwolenia na 
zaciągnięcie pożyczek w kwocie 20.000 zł. 
i 250.000 zł.

Sprawozdawca p. Piłat odczytuje sp ra 
wozdanie komisyi, zakończone następują
cym wnioskiem:
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Petycyę Reprezentacyi powiatu Snia- 
tyńskiego w przedmiocie zezwolenia zacią
gnięcia pożyczki 20.000 złr. na budowę 
szpitala powsz., oraz pożyczki 250.000 zł. 
dla powiatowej kasy oszczędności przeka
zuje się Wydziałowi krajowem u do spra
wozdania.

Izba uchwala bez rozprawy powyższy 
wniosek.

Następuje :

Sprawozdanie komisyi szkolnej w spra 
wie petycyi: Stefana Kawczyńskiego, n a u 
czyciela w Hoziejowie, Karola Godzien, 
nauczyciela szkoły wydział, w Tarnowie, 
Jan a  Żmudy, nauczyciela szkoły 5 klaso
wej ludowej w Radomyślu, W łodzimierza 
Kaleczyńskiego, kierownika 3 klasosowej 
szkoły w Turzy wielkiej, o przyznanie do
datków pięcioletnicn.

Sprawozdawca p. Brunicki odczytuje 
sprawozdanie komisyi, zakończone nastę
pującym w nioskiem :

Nad petycyą Stefana Kawczyńskiego 
nauczyciela w Hoziejowie, K arola Godzień, 
nauczyciela szkoły wydziałowej w T arno
wie, Jan a  Żmudy, nauczyciela szkoły o kl. 
w Radomyślu, Włodzimierza Kaleczyńskie
go, kierownika 3 klasowej szkoły w Turzy 
wielkiej, o przyznanie dodatków pięciole
tnich, Sejm przechodzi do porządku dzien
nego.

Izba uchwala powyższy wniosek bez 
rozprawy.

Następuje:

Sprawozdanie komisyi szkolnej w sp ra
wie petycyi gminy Czudec, aby c. k. Rada 
szkolna krajowa zamianowała tamże po
wtórnie nauczycielem Tom asza Krzysia, 
który z Czudca przeniesiony został na inną 
posadę.

Sprawozdawca p. Brunicki odczytuje 
sprawozdanie komisyi, zakończone nastę
pującym w nioskiem :

Nad petycyą gminy Czudec, w sprawie 
powtórnego m ianowania nauczycielem tam 

że Tomasza Krzysia, który przniesiony zo
stał nu inną posadę przechodzi się do 
porządku dziennego.

Izba uchw ala powyższy wniosek bez 
rozprawy.

N astępuje:

Sprawozdanie komisyi szkolnej, o pe
tycyi gmin Ulicko seredkiewicz i Ulicko za- 
rębane, o zniżenie prestacyi szkolnej na 
płacę nauczyciela.

Sprawozdawca p. Kramarczyk, odczy
tuje sprawozdanie komisyi, zakończone na
stępującym wnioskiem :

Petycye gminy Ulicko seredkiewicz ja- 
koteż gminy Ulicko zarębane, odstępuje się 
Wydziałowi krajowemu z poleceniem, by 
w porozumieniu z c. k. Radą szkolną krajo
wą sprawę powyższą zbadał i na najbliż
szej sesyi postaw ił odpowiednie wniosk..

Izba uchwala bez rozprawy powyższy 
wniosek.

N astępuje:

Sprawozdanie komisyi petycyjnej, w spra
wie prośby D ra Alberta Zauderera, prowi
zorycznego dyrektora szpitala powszechnego 
w Brzeżanach, o veniam aetatis.

Sprawozdawca p. Michalski, odczytuje 
sprawozdanie komisyi, zakończone nastę
pującym wnioskiem:

Sejm udziela Drowi Albertowi Zaude- 
rerowi, prowizorycznemu dyrektorowi szpi
tala powszechnego w Brzeżanach veniam 
aetatis.

Izba bez rozprawy uchwala powyższy 
wniosek.

Następuje :

Sprawozdanie komisyi petycyjnej w spra
wie prośby D ra Jerzego Konkolniaka, pro
wizorycznego dyrektora szpitala powsze
chnego w Stanisławowie o j jen ian  aetatis“.

Sprawozdawca p. Michalski odczyfuje 
sprawozdanie komisyi, zakończone nastę
pującym wnioskiem :

2
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Sejm udziela Dr. Jerzem u Konkolnia- 
kowi, prowizorycznemu dyrektorowi szpita
la powszechnego w Stanisławowie „veniam 
aetatis“.

Izba uchwala bez rozpiawy powyższy 
wniosek.

N astępuje:
Sprawozdanie komisyi petycyjnej w sp ra

wie prośby D ra M irona-Jajusa, prowizory
cznego sekundaryusza szpitala powszechne
go w Sokalu o nveniam aetatis“.

Sprawozdawca p. Michalski odczytuje 
sprawozdanie komisyi, zakończone następu
jącym  wnioskiem :

Sejm udziela Dr. Mironowi Jajusow i, 
prowizorycznemu sekundaryuszowi szpitala 
powszechnego w Sokalu nveniam aetatis".

Izba uchwala powyższy wniosek bez 
rozprawy.

N astępuje:

Sprawozdanie komisyi petycyjnej, w spra
wie prośby D ra Józefa Eckharda, prowi
zorycznego dyrektora szpitala powszechnego 
w Tarnopolu, o veniam aetatis.

Sprawozdawca p. Michalski, odczytuje 
sprawozdanie komisyi, zakończone następu
jącym  w nioskiem :

Sejm udziela Drowi Józefowi Eckhard- 
towi, prowizorycznemu dyrektorowi szpitala 
powszechnego w Tarnopolu veniam aetatis.

Izba uchw ala bez rozprawy powyższy 
wniosek.

N astępuje:

Sprawozdanie komisyi petycyjnej, w spra
wie prośby Zwierzchności gminnej w Sko- 
mielny białej, o wyjednanie datku z fundu
szu religijnego, na utrzym anie księdza przy 
nowo utworzonem probostwie przy kościele 
Św. Sebastyana w Skomielnej białej.

Spraw ozdawca p. Michalski, odczytuje 
sprawozdanie komisyi, zakończone nastę
pującym wnioskiem :

Sejm poleca W ydziałowi krajowemu 
poczynić odpowiednie kroki u Wysokiego

Rządu, by gmina Skomielna b ia ła , mogła 
otrzym ać 100 zł. rocznie z funduszu reli
gijnego, na utrzym anie nowo utworzonego 
probostwa, przy kościele Św. Sebastyana 
w Skomielnej białej.

Izba uchwala bez rozprawy powyższy 
wniosek.

N astępuje:

Sprawozdanie komisyi petycyjnej z pe- 
tycyi Wydziału powiatowego w Sniatynie, 
o wyjednanie dla gminy Rożnów zezwole
nia na pobór surowicy z sąsiedniej gminy 
Stary Kussów.

Sprawozdawca p. Żardecki, odczytuje 
sprawozdanie kom isyi, zakończone nastę
pującym wnioskiem :

Petycyę W ydziału Rady powiatowej 
w Śniatynie L. s. 622, o zezwolenie gmi
nie Rożnów na pobór surowicy z sąsie
dniej gminy Stary Kossów, odstępuje Sejm 
c. k, Rządowi, do możliwego uwzględnienia.

Izba uchwala bez rozprawy powyższy 
wniosek.

N astępuje:

Sprawozdanie komisyi petycyjnej z pe- 
tycy gmin Wielowsi i Sielec, powiatu Tarno
brzeskiego, w kwestyi zaprowadzenia wag 
decymalnych na targach.

Sprawozdawca p. Żardecki, odczytuje 
sprawozdanie komisyi, zakończone następu
jącym  wnioskiem.

Petycyę gminę Wielowieś i kilku innych 
gmin powiatu Tarnobrzeskiego, o zaprow a
dzenie wag decymalnych na targach, prze
kazuje Sejm Wydziałowi krajowemu do od
powiedniego załatw ienia i zdania sprawy 
Sejmowi na najbliższej sesyi.

Izba uchwala bez rozprawy powyższy 
wniosek.

Następuje :

Sprawozdanie komisyi petycyjnej, z pe- 
tycyi W ydziału powiatowego w. Jaw orowie,
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w kwestyi przyspieszenia akcyi pomocni
czej dla ludności wiejskiej powiatu Jaw o
rowskiego, z powodu klęsk zeszłorocznego 
nieurodzaju.

Sprawozdawca p. Żardecki, odczytuje 
sprawozdanie komisyi, zakończone n as tę 
pującym wnioskiem.

Petycyę Wydziału powiatowego w Ja - 
worowie Ls. 805, w kwestyi przyspieszenia 
akcyi pomocniczej dla ludności wiejskiej, 
powiatu Jaworowski go, z powodu klęsk 
zeszłorocznego nieurodzaju, przekazuje Sejm 
W ydziałowi krajowemu do zbadania i mo
żliwego uwzględnienia.

Izba uchwala bez rozprawy powyższy 
wniosek.

N astępuje:

Sprawozdanie komisyi petycyjnej z pe- 
tycyi gminy Wielowieś i kilku innych gmin 
powiatu Tarnobrzeskiego, w sprawie uwol
nienia od opłat mytniczych podwodów uży
wanych w celach re lig jnych.

Sprawozdawca p. Żardecki, odczytuje 
sprawozdanie komisyi, zakończone nastę
pującym wnioskiem :

Petycyę gminy W ielowieś i innych gmin

powiatu Tarnobrzeskiego L. s. 637, w spra
wie uwolnienia od opłat mytniczych pod
wodów używanych w celach religijnych, od
stępuje Sejm W ydziałowi krajowemu do 
zbadania i załatwienia.

Izba uchwala bez rozprawy powyższy 
wniosek.

N astępu je :

Sprawozdanie komisyi petycyjnej, z pe- 
tycyi gminy Wielowieś i innych gmin po
wiatu Tarnobrzeskiego, o porobienie prze
kopów, w celu odprowadzenia wody z grun
tów i pastwisk.

Sprawozdawca p. Żardecki, odczytuje 
sprawozdanie komisyi, zakończone następu
jącym wnioskiem:

Petycyę gminy Wielowieś i kilku innych 
gmin powiatu Tarnobrzeskiego L. s. 639,

0 porobienie przekopów w celu odprowa. 
dzenia wody z gruntów i pastwisk, przeka
zuje Sejm Wydziałowi krajowemu do zba
dania i załatwienia.

Izba uchwala bez rozprawy powyższy 
wniosek.

N astępuje:

Sprawozdanie komisyi petycyjnej, z pe- 
tycyi Zwierzchności gminnych Słotwina i L i
powa, powiatu Żywieckiego, w kwestyi nad
użyć przy wydzierżawianiu praw a polo
wania.

Sprawozdawca p. Żardecki, odczytuje 
spraw ozdanie, zakończone następującym  
wnioskiem:

Petycyę gmin Słotwina i Lipowa L. 470 
odstępuje Sejm c. k. Rządowi do zbadania
1 odpowiedniego załatwienia.

Izba uchwala bez rozprawy powyższy 
wniosek.

N astępu je ;

Sprawozdanie komisyi petycyjnej na 
skutek prośby Jakóba Grłusia i spólników 
z Dobczvc — wniesionej do Wysokiego 
Sejmu 12. Stycznia 1898. L. 495 o oddanie 
gruntów nad Rabką położonych.

Sprawozdawca p. Kostheim odczytuje 
sprawozdanie komisyi, zakończone następu
jącym w nioskiem :

Nad podaniem Jakóba Grłusia i spólni
ków o oddanie spornych gruntów, do któ
rych Tomasz Kowalski i Kazimierz Stoch 
prawa sobie roszczą, przechodzi Sejm do 
porządku dziennego.

Izba bez rozprawy uchwala powyższy 
wniosek.

Następuje:

Sprawozdanie komisyi petycyjnej na 
skutek prośby gmin powiatu Tarnobrze
skiego, wniesione,; do Wysokiego Sejmu 
dnia 13. stycznia 1898. L, 638. w sprawie 
odsypisk.
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Sprawozdawca p. Kostheim odczytuje 1 
spraw ozdanie komisyi, zakończone nastę
pującym w nioskiem :

Poleca się W ydziałowi krajowemu, aże
by u Wysokiego Rządu wyjednał korzystne 
zastosowanie §. 47. ust. wodnej dla właści
cieli do powstałych odsypisk przytykających 
gruntów, a mianowicie w tym kierunku? 
ażeby na żądanie właściciela przyległych 
gruntów powstałe odsypiska, zostały za sto- 
sownem wynagrodzeniem odsprzedawane, 
pod obowiązkiem, że te odsypiska i nadal 
aż do odmiennego orzeczenia władzy kom
petentnej pod kulturę wiklin pozostać mają

Izba uchwala bez rozprawy powyższy 
wniosek.

Następuje :

Sprawozdanie komisyi petycyjnej na 
skutek prośby Zwierzchności gminnej w Rab
ce o utworzenie stałej publicznej apteki 
w Rabce.

Sprawozdawca p. Kostheim odczytuje 
sprawozdanie komisyi, zakończone nastę 
pująeym w nioskiem :

W zywa się Wysoki ck. Rząd, ażeby 
ja k  najrychlej zaprowadził stałą aptekę 
w Rabce, któraby dotychczasową filię uczy
niła zbędną i celem wprowadzenia tej no
wej stałej apteki w Rabce, w jak  najkrót
szym czasie, bezzwłocznie wydał stosowne 
zarządzeni i.

Izba uchwala bez rozprawy powyższy 
wniosek

Następuje:

Sprawozdanie komisyi petycyjnej na 
skutek prośby ks. Ludw ika Bikowskiego 
rz. kat. proboszcza, powiatu Jarosław skie
go, wniesionej do Wysokiego Sejmu 11. sty
cznia 1898. L. 428. o jedno razowy datek 
200 złr., na utrzym anie Sióstr Służebni
czek Maryi.

Sprawozdawca p. Kostheim  odczytuje 
sprawozdanie komisyi, zakończone nastę
pującym  w n io sk iem :

Prośbę księdza Ludw ika Bikowstiego 
proboszcza rz. kat. w Laszkach odstępuje 
się W ydziałowi krajowemu do zbadania, 
ewentualnie do uwzględnienia.

Izba uchwala bez rozprawy powyższy 
wniosek.

N astępuje:

Sprawozdanie komisyi petycyjnej wsku
tek prośby Zwierzchności gminnej w Knia- 
żołuce z dnia 12 stycznia 1898, L. 454, 
w sprawie zakupna obszaru dworskiego, od 
c. k. Dyrekcyi Domen i lasów we Lwowie.

Sprawozdawca p. Kostheim odczytuje 
sprawozdanie komisyi, zakończone nastę 
pująeym w nioskiem :

W zywa się Wydział krajowy, ażeby 
w porozumieniu się z Bankiem krajowym, 
zaopiekował się powyższą spraw ą zamie
rzonego kupna obszaru dworskiego w Knia- 
żołuce, przez gminę Kniażołukę.

Izba uchwala bez rozprawy powyższy 
wniosek.

Na tem wyczerpano porządek dzienny.

M arszałek wzywa sekretarzy do odczy-: 
tania złożonych wniosków i interpelacyj

Sekretarz p. Urbański, odczytuje nastę
pujący w niosek:

W n i o s e k .

Na podstawie Najwyższego postano
wienia z r. 1861. przy 5 krajowych rzekach 
większych zostały oznaczone ich części 
jako spławne, a m ianowicie:

W isła od Krakowa do Zawichosta,

Dunajec od mostu w Zgłobicach do 
ujścia do Wisły,

W isłoka od Mielca do ujścia,

San od Przem yśla do ujścia,

D niestr od Żurawna.

Następnie w roku 1884 uznano W isłę 
za sp ław n ą  do ujścia Przemszy.
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Oznaczenie zaś spławności 4 powyżej 
cytowanych rzek pozostało niezmienione.

Zważywszy, że oznaczenie części tych 
rzek jako spławne nie poprzedziły gruntowne 
badania pod względem hydrograficznym, 
ani ekonomicznym, an> handlowym, ale oz
naczenie to nastąpiło na podstawie opisu 
tych rzek, dokonywanego w iatach  od 1775 
do 1804;

zważywszy, że od tego czasu cały wiek 
upłynął, zmieniając stosunki ekonomiczne 
i handlowe kraju naszego;

zważywszy, że hydrograficzne badanie 
tych rzek zaprowadzone w roku 1895 i do
piero obecnie dają możność dokładniejszego 
obliczenia przeciętnego stanu w ody;

Wysoki Sejm raczy uchwalić,

Wzywa się c. k. Rząd, aby zrewido 
wał przestrzenie rzek, których części uznane 
zostały za spławne i przeprowadził nowy 
podział f party na danych hydrograficznych 

na rzeczywistej ekonomicznej potrzebie

A mianowicie, aby uznał spławność

1. Dunajca od ujścia Krzemienicy pod 
Nowym-Sączem,

2. Wisłoki od ujścia Jasiołki pod Jasiem

3. Sanu od ujści a Boryczki pod Nozdrz
cem,

4. Dniestru od Dołobowa.

Lwów, dnia 21. stycznia 1898.

W nioskodawca-
Rey

Stadnicki, Starzyński. Torosiewicz, 
Schnell, A. Skrzyński, Trzecieski, Z. Skrzyń
ski, Czaykowski, Piłat, Onyszkiewicz, Krzy- 
sztofowicz, Jabłoński. Knapiński, Sozański, 
Czarkowski-G-olejewski, L. W iśniewski.

M arszałek oznajm ia, iż pierwsze czy
tanie tego wniosku, zamieści na porządku 
dziennym najbliższego posiedzenia.

Sekretarz p. Di bański, odczytuje na
stępu jący  wniosek:

W n i o s e k :

Zważywszy, że prócz przytoczonych 
przez W ydział krajowy przyczyn, które wy
wierają na dochód i wartość gruntu wpływ 
bardzo ujemny, należy sąsiedztwo lasów;

Zważywszy, że ani dotychczasowe usta
wy, ani przedłożone przez Wydział kra
jowy ustawy o komasacyi gruntów i regu- 
lacyi granic lasowych nie uwzględniają tego 
przedkładam

W n i o s e k
ustawy o regulacyi dróg lasowych.

§. 1. G-ranice lasów dotykające grun
tów obcych, i wywierające przez swoje 
położenie szkodliwy wpływ, szkodliwy na 
kulturę rolną, przez tak zwane głuszenie 
i t d. należą na szerokość najmniej 50 me
trów pod postanowienia ustawy komasacyj- 
nej (§. 2. punkt 3).

§ .2 . Jeżeli między właścicielem lasu, a 
właścicielem roli nie przyjdzie do kontraktu 
zamiany, wtedy właściciel lasu będzie o 
bowiązany utworzyć na brzegu lasu sm u
gę bezleśną (porębę) najmniej na 50 me
trów  szeroką. Parcela ta ma być notowa
na w katastrze jako poręba i nie może być 
samowolnie na las przemienioną.

§. 3. Jako komisya dla powyższych 
i innych spraw regulacyi lasów, przewidzia
nych ustaw ą państwową z dnia 7. czerwca 
1883 Dz. p. p. Nr. 93, ma urzędować ko
misya komasacyjna z przybraniem  c. k. kra
jowego inspektora lasowego jako doradcy 
fachowego.

Lwów, dnia 21. Stycznia 1898.

W n io s k o d a w c a  

Stanisław  Potoczek w. r.

W arzecha, W. Szwed, Okuniewski, Kra- 
marczyk, Dr. Bernadzikowski, Data, K rem 
pa,Bojko, Żardecki, Niebyłowiec, Styła, W ój
cik, Hamorak, G-. Milan, Sredniawski.

M arszałek oznajm ia, iż pierw sze czy
tanie tego wniosku zamieści na porządku 
dziennym  najbliższego posiedzenia.
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Sekretarz p: Urbański,, odczytuje nastę
pujący wniosek:

W n i o s e k .

Gmina jest podstawą ustroju państwo
wego, są mowy, że ta gmina nie spełnia 
wszystkiego jak  potrzeba.

Raczej dziwić się należy, że ta gmina 
w takich w arunkach zaniedbania i usunię
cia się wszystkich żywiołów oświeconych 
spełnia swoje obowiązki — osobliwie czuć 
się daje brak porządnego podręcznika dla 
gmin.

W ysoki Sejm raczy uchwalić:

Wzywa się W ydział krajowy, aby się 
postarał o wydanie taniego, a praktyczne
go podręcznika dla gmin. Podręcznik ten 
miałby obejmować wszystkie sprawy życia 
powszechnego i publicznego w gminach wiej
skich, a ma być ułożony tak, żeby co rok 
lub co lat kilka można wydawać dodatki 
uzupełniające.

W e Lwowie, 21. stycznia 1898.

W n i o s k o d a w c a :

D ata

Kramarczyk, Potoczek, Bojko, Styła, 
Okuniewski, Krempa, Żardecki, Niebyłowiec, 
W. Szwed, Dr. Bernadzikowsiri, G. Milan, 
W arzecha, Trzecieski, Theodorowicz, Osu 
chowski, Sredniawski.

M arszałek oznajmia, iż pierwsze czy
tanie tego wniosku zamieści na porządku 
dziennym najbliższego posiedzenia.

Sekretarz p. Andrzej Potocki, odczy
tuje interpelacyę do p. Komisarza rządo
wego :

I n t e r p e l a c y a  

do Jaśn ie Wielmożnego Pana 
Kom isarza Rządowego

Z załączonego tu zażalenia m ieszkań
ców gminy Teliszówki z powiatu Krosno, 
oraz z drukowanego w Związku chłopskiem 
zażalenia m ieszkańca Polanki wielkiej w po
wiecie Bialskim  i z wielu innych pisemnie

i ustnie przestawionych mi zażaleń, wyni
ka, że sąsiedztwo lasów wpływa nadzwy
czaj szkodliwie na sąsieduib grunta i role.

Zanim ta sprawa zostanie uregulowa
ną przez kamasacyę i zaokrąglenie granic 
lasowych, mam zaszczyt zapytać J. W. P a 
na Komisarza rządowego, czyby Wysoki 
Rząd nie był skłonny do wydania odpo- 
wtedniego rozporządzenia, celem obniżenia 
podatków od gruntów na szkodliwe wpływy 
lasów wystawionych, polecając zarazem 
tę sprawę troskłiwoi opiece wysokiego rzą 
du, zaco niechybnie czeka go uczucie 
wdzięczności ze strony uciśnionych.

Lwów. dni 21. stycznis 1898-

In terpeluejący .

St. Potoczek w. r.

Okuniewski, W arzecha, Szwed, Kra- 
marczyk Dr. Bernadzikowski, Data, Nieby
łowiec, Krempa, Żardecki, Bojko, Styła, 
Wójcik, Hamorak, Milan, Średniawzki.

Odpis do L. s. 1007/1898.

Szanowny Panie Potoczek jako W y
dawca stronnictwa ludowego w Nowym 
Sączu. Podpisani włościanie w gminie F a- 
liszówce powiatu Krosno podpisani dowie
dzieliśmy się z gazet o ważnej przyczynie, 
tyczącej się właścicieli gruntów prow a
dzących i przytykających do lasów pań
skich, przeto podpisani udajemy się do 
panów Posłów stronnictw a ludowego, ażeby 
raczyli postawić do Wys. Sejmu wniosek 
na naszą petycyę, że przez las dworski 
ponosimy w naszych gruntach wielkie 
szkody. Ze zimowego pożytku prawne nie 
mamy i wiosenne zasiewy także nie do
zwalają i wszystkie ziemiopłody zwichro
wane i zniszczone, a podatki i wszystkie 
daniny z tych gruntów dosyć w wyso
kiej cenie musimy opłacać, przeto 
upraszam y Wielmożnego Pana o wnie
sienie naszego zażalenia do Wysokiego 
Sejmu, abyśmy z naszego zażalenia mogli 
doznać ulgi w podatkach gruntowych.

Faliszówka, dnia 11. stycznia 1898.
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Michał Buczyński w. r. (9. podpisów).

Zwierzchność gmin. Faliszówka, stw ier
dza niniejsze zażalenie jako zgodne z pra
wdą i ze wszech m iar przysługuje na uwol
nienie od podatków.

Faliszówka, dnia 11. stycznia 1898.

Wojciech Wrona 
wójt w. r. (L. S.)

M arszałek oznajmia, iż in terpelację tę 
udzieii p. Komisarzowi rządowemu.

Sekretarz p. Andrzej Potocki, odczy
tuje następującą interpelacyę do c. k. Ko
m isarza rządowego:

I n t e r p e l a c j a

do Jaśnie Wielmożnego Pana 
K om isarza Rządowego.

Zważywszy, że tak zwane petyty kolę
dy i t. d. nie mogą już być źródłem otrzy
m ania dla organistów;

zważywszy, źe płaca jaką  pobierają od 
proboszczów bywa zwykle skrom ną, a prze- 
dewszystkiem nie zabezpieczono ani staro
ści ani losu rodziny;

zapytujemy W ysoki Rząd, czyby nie 
był skłonny użyć z funduszu religijnego pe
wnej kwoty na stosowne płace dla orga
nistów?

Czyby nie uważał za stosowne przy
spieszyć bbezpieczenia na starość i objąć 
tern ubezpieczeniem wszystkich organistów?

Czyby w ogóle nie był łaskaw zająć 
się dolą tego cichego, a użytecznego stanu ?

Lwów, dnia 21. stycznia 1898.

In terpelujący: 
W arzecha w. r.

Bojko, Kram arczyk, W. Szwed, Potoczek, 
D ata, Żardecki, F . K rem pa, Dr. Bernadzi- 
kowski, Styła, Niebyłowiec, G. Milan, Śre- 
dniawski, Dr. Olpiński, Soleski.

Marszałek oznajmia, iż interpelacyę tę 
udzieli p. Komisarzowi rządowemu.

Sekretarz p. Andrzej Potocki, odczy
tuje następującą interpelacyę do c. k. K o
m isarza rządow ego:

I n t e r p e l a c j a

do Jaśn ie Wielmożnego Pana
Komisarza Rządowego.

Zważywszy, źe główna czynność pisar
ska i nakład na pisarza gminnego pochodzi 
z poruczonego zakresu działania,

Podpisani zapy tu ją : Jak  stoi sprawa 
odszkodowania gmin za czynności poruczo
nego zakresu działania?

Interpelujący :
D ata w. r.

Kramarczyk, Potoczek, Bojko, Styła, T rze- 
cieski, Żardecki, Dr. Bernadzikowski, Krem 
pa, G. M Jan, Okuniewski, W arzecha, Nie
byłowiec, Tbeo iorowicz, Osuchowski, W. 
Szwed, Sredniawski.

M arszałek oznajmia, iż interpel? cyę tę 
udzieli p. Komisarzowi rządowemu.

Sekretarz p. Stanisław Niezabitowski, 
odczytuje następującą in terpelację do c. k. 
Komisarza rządowego:

I n t e r p e l a c j a  

do Jaśnie Wielmożnego Pana 
Komisarza Rządowego.

Już kilkakrotnie w tej wysokiej Izbie 
podnoszoną była spraw a zniżenia ceny soli 
bydlęcej, a ostatecznie utworzono w powia
tach składy, aby umożliwić właścicielom 
bydła nabycie tejże soli, jednakowoż i to 
ułatwienie nie doprowadziło do pożądane
go celu, bo jak się to z wykazów konsump
cyjnych pokazuje, sól ta w bardzo małej 
ilości bydłu dodawaną bywa — a to jedy
nie dla tego że cena tej soli jest za wysoką.

Że ludność rolnicza bardzo mała kon
sumuje soli bydlęcej, posłużyć może na do
wód ta  okoiiczność, że w powiecie żywie
ckim znajduje się 4134 koni, 39.083 krów 
i jałówek, 4360 owiec, 396 kóz, 8207 sztuk 
nierogacizny, razem przeto: 56.171 wszy-
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stkiego bydła — a w ciągu ostatnich 3-ch 
miesięcy skonsumowano z żywieckich skła
dów soli tylko 30 cetnarów soli bydlęcej, 
a to jedynie z tego powodu, źe rolnik przy
gnieciony różnymi ciężarami, nie ma na 
tyle dochodu, aby siebie wraz z rodzinami 
wyżywić, podatki i dodatki opłacacić, sól 
kuchenną nie zawsze m a u siebie, a sól 
bydlęcą sprowadzają tylko obszary dworskie 
bo włościanin dla wysokiej ceny nie jest 
w stanie dla swego bydła kupować i płacić.

Zważywszy jednak że z powodu zeszło
rocznych nadmiernych des/.czów i klęsk 
elem entarnych okazuje się brak zdrowej 
paszy bydlanej ;

zważywszy, dalej, że w okolicach gór
skich są liche i jałowe pastwiska, a bydło 
bez dodania soli wygląda bardzo nędzne j  

i niezaopatruje właściciela ani w połowę 
tej ilości mleka i mięsa jaką przy lepszej 
paszy i dodaniu soli wydać m oże;

Zważywszy na koniec, źe w obecnym 
tak krytycznym czasie, w którym brak ży
wności i obsiewku na wiosnę zagraża lu
dności, a o zakupnie soli dla bydła, wło
ścianin dla niedostatku ani nie pomyśli i stąd 
rolnictw o narażone będzie na znaczne s tra 
ty, dla tego podpisani ośmielają się zapy
tać : czyli W ysoki ck. Rząd byłby łaskaw 
cenę soli bydlęcej w tym kierunku zniżyć, 
aby po uregulowaniu stosunków sprzedaży, 
konsument niepłacił więcej jak 2 złr., za 
50 klgrm., tejże soli ? — a następnie zapy
tują, a raczej proszą podpisani, aby Wyso
ki ck. Rząd, w roku 1898, udzielił bezpła
tnie pewną ilość soli bydlęcej dla okolic 
brakiem karmy bydła więcej dotkniętej.

Lwów, dnia 21. stycznia 1898

I nt e rpe lu j ący :
W. Szwed w. r.

Kramarczyk, Wójcik, Potoczek, Nowakowski, 
W arzecha, G. Milan, Bojko, Dr. Bernadzi- 
kowski, Sfyła, Winniczuk, Krempa, Średnia- 

wski, Niebylowiec, D a t',  Dr. Olpiński.

M arszałek oznajmia, iż interpelacyę tę 
udzieli p. Komisarzowi rządowemu.

Sekretarz p. Stanisław Niezabitowski, 
odczytuje następującą interpelacyę do c. k. 
K om isarza rządowego :

I n t . e r p e l a c y a

do J . W. Kom isarza Rządowego.

Na zeszłorocznej sesyi sejmowej wnio
słem do JW go Reprezentanta wysokiego 
ck. Rządu interpelacyę. (której odpis mam 
pod ręką), czy i kiedy zerwane przez po
wódź w roku 1893, dwa mosty na drodze 
eraryalnej w śródmieściu Turki odbudowa
ne zostaną.

Zadowoliłem się następnie odpowiedzią 
JW go Reprezentanta Wysokiego ck. Rządu, 
że mosty wzmiankowane w roku 1897 zbu
dowane będą. Dotychczas jednak nie zbu
dowano mostów normalnych, komunikacya 
odbywa się z niebezpieczeństwem życia dla 
przejezdnych.

Zachodzi uzasadniona pc ostatnich wy
padkach obawa, że mosty prowizoryczne 
licho skonstruowane za pierwszem wezbra
niem rzek, szczególnie przy ruszeniu lo
dów Stryja przez cofnięcie się wody z tegoż 
do Jabłonki i wpadającego do tejże Litmie- 
rza w śródmieściu Turki niechybnie runąć 
muszą i komunikacya w mieście kompletnie 
zerwaną zostanie.

Interpeluję przeto ponownie JW go Re
prezentanta Wysokiego ck. Rządu, czy i kie
dy omówione dwa mosty na drodze erary
alnej w środku miasta powiatowego Turka 
w sposób normalny zbudowane zostaną ?

Lwów, dnia 21. stycznia 1898.

Interpelujący : 
Osuchowski w. r. 

Bielański, Kramarczyk, W. Niezabitowski, 
Theodorowicz, Niebyłowiec, Data, Sala, Vi- 
vien, Trzecieski, Kostheim, Żardecki, Sozań- 

ski, Krzysztofowicz, Kraiński.

M arszałek oznajmia, iż interpelacyę tę 
udzieli p. Komisarzowi rządowemu.

Sekretarz p. Stanisław Niezabitowski, 
odczytuje następującą intfrpelacyę do c. k. 
Komisarza rządowego:
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I n t e r p e l a c y a  

do Wgo Pana c. k. Komisarza rządowego.

Zamknięcie targów i jarm arków  w mie
ście powiatowem Turka od przeszło 8 mie
sięcy z powodu zarazy bydlęcej, pyskowej 
i racicowoj w powiecie, sprowadziło ruinę 
dla naszych włościan. Dla . braku innych 
płodów rolnych z powodu powszechnego 
nieurodzaju i klęsk elem entarnych w po
wiecie w ostatnich kilku latach, daje chów 
bydła wypasanego po pastw iskach górskich 
i na połoninach włościanom naszym jedyny 
dochód dla pokrycia wydatków na wyży ■ 
wienie, odzienie — i na zakupno ziarna 
na zasiew.

Zakazem odbywania targów i ja rm ar
ków w Turee odjętem zostało i to ostatnie 
źródło dochodu, a nadto właściciele bydła 
narażeni są trzym ając je w stajniach czas 
dłuższy — zakupować dlań paszę, a przy 
braku pieniędzy na ten cel — popada wło
ścianin w ręce lichwiarskie, lub też z bó
lem serca patrzeć musi jak  w stajni przy 
gołych żłobach i pustych drabinach jego 
bydło marnieje, a uaw et z głodu ginie. W e
dle zasiągniętych wiadomości nie istnieje 
w całym turczańskim powiecie ani w jednej 
miejscowości zaraza bydlęca pyskowa i ra 
cicowa.

Z powodu nieuzasadnionego zam knię
cia w powiecie obrotu handlowego na by
dło, udał się W ydział powiatowy do c. k. 
Starosty w Turce odezwą z dnia 6. gru
dnia 1897. 1. 154:9 o spowodowanie otw ar
cia jarm arków  i targów w T rrce .

C. k. Starosta odezwą z dnia 6. gru
dnia 1897. 1: 279/pr, oznajm ił Wydziałowi 
powiatowemu, iż relaeyą z dnia 5. gru
dnia 1997. 1. 12 698 postawił do c. k N a
m iestnictwa wniosek na otwarcie targów 
i jarm arków  w T rrce  na zwierzęta rac i
cowe.

Późniejszym komunikatem ogłoszenia 
z dnia 7. stycznia 1898. 1: 243. zawiadomiło 
c. k. Starostwo W ydział powiatowy o ze
zwoleniu na odbywanie targów i jarm arków

na zwierzęta racicowe w Turce — wyłą
czając jednak z wolnego obrotu handlowego 
8 gmin powiatu sądowego Turczańskiego 
a 37 gmin czyli cały powiat sądowy Bo- 
ryński, — wolnych zatem od zarazy bydlę
cej uznano tylko 29 gmin, — dlatego ja r
mark roczny 11. i 12. stycznia 1898. spełzł 
na niczem dla braku bydła pomimo znacz
nego popytu kupców —■ naw et z dalekich 
okolic i zagranicy.

Doznali więc włościanie nowego za
wodu bez wszelkiej nadziei lepszej przy
szłości, pozostawieni bez ratunku na pastwę 
losu. W obec tego, że zaraza bydlęca w ca
łym powiecie wygasła, a pomimo to 45 
gmin powiatu zostało wyłączonych z obrotu 
handlowego, — zapytuję W Pana K om isa
rza Rządowego, czy Wysoki Rząd ma wia
domość o wygasłej zarazie bydlęcej w p o 
wiecie Turczańskim, tudzież czy i kiedy 
będzie ten powiat całkowicie dla ruchu 
handlowego na bydło racicowe otw arty?

Interpelujący;
Osuchowski w. r.

Trzecieski, Sala, J . Vivien, Kosthein, 
Krzysztofowicz , Niebyłowiec, B ie lańsk i, 
Kraiński, W. Niezabitowski, Theodorowicz, 
Sozański, Kramarczyk, Data, Żardecki.

M arszałek oznajmia, iż interpelacyę tę 
udzieli p. Komisarzowi rządowemu.

Sekretarz p. Sekretarz p. Stanisław  
Niezabitowski, odczytuje następujący wnio
sek:

W n i o s e k .

Zważywszy, że sieć szpitali w krajn 
naszym nie jest tak rozłożoną, aby z ta 
kowych wszyscy mieszkańcy w równej 
mierze korzystać mogli,

zważywszy, że w ostatnim  czasie po
większono parę szpitali, a gromadzenie 
większej ilości chorych w jednym  zakładzie 
jest przeciwne zasadom  hygieny,

zważywszy, że małe szpitaliki okazały 
się w innych krajach monarchii, a szcze-

3
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golnie za granicą rzeczą bardzo praktyczną 
i korzystną, a przy odpowiedniej admini- 
stracyi tanią,j zaś zakładanie ich nie wy
maga znacznych sum,

zważywszy, że w kierunku zakładania 
małych szpitali obudził się nie tylko znaczny 
ruch, ale nawet ofiarność,

zważywszy wreszcie, że instytueya le
karzy okręgowych tylko wtedy okaże się 
skuteczną, jeżeli ci pizy drobnych szpita
lach będą zajęci, podpisani w noszą;

W ysoki Sejm raczy uchwalić:

Poleca się Wydziałowi krajowemu, 
ażeby przy roztrząsaniu projektów zakła
dania nowych szpitali zam iast większych, 
popierał zakładanie szpitali mniejszych, 
a za to gęściej po całym kraju rozsianych 
zwłaszcza w okolicach pozbawionych szpi
tali.

Lwów dnia 21. stycznia 1898.

Wnioskodawca:
Dr. Jaklióski.

- Albin Rayski, Dr. Jabłoński, T . Meru- 
nowicz, d’Abancourt, Sozański, L. W iśniew 
ski, Jan  Trzecieski, Kozłowski, Siemigino- 
wski, Brunicki, Rudrof, Korytowski, W. Dzie- 
duszyoKi, HorodysKi, Vrvien, Szeliski, Cień- 
ski, Gołuch owski,

M arszałek oznajm ia, iż pierwsze czy
tanie tego wniosku zamieści na porządku 
dziennym najbliższego posiedzenia.

Przem awia p. Okuniewski dla formal
nego sprostowania w kwestyi regulam i
nowej.

M arszałek daje wyjaśnienie w kwestyi 
interpretacyi regulaminu.

M arszałek zamyka posiedzenie, nazna
czając następne na dzień 24. stycznia 1897 
roku, godz. 10 rano i odczytuje porządgk 
dzienny następnego posiedzenia.

Koniec posiedzenia godz. 12. m inut 20, 
po południu.

M arszałek krajow y:

Stanisław  hr. Badeni w. r.

Sekretarze;

Andrzej Potocki w. r. 
Stanisław  Niezabitowski w. r.


